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اصولگرایان برای شهردار 
شدن تلاش می کنند

نایب رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب با اشاره بـه انتخابات شوراها و 
ثبت نام کاندیداهای مدنظر ائتلاف، اظهار 
کرد: شورای ائتلاف در موضوع انتخابات 
شوراها هنوز به مصادیق ورود نکرده 
است. مهدی چمران تصریح کرد: ما روی 
ساختار انتخاب کاندیداهای شوراها کار 
کرده ایم و قرار است از طریق رأی گیری 
در مجمع عمومی تصمیم گیری کنیم؛ 
بنابراین هنوز افراد خاصی در انتخابات 
شوراها مدنظر شورای ائتلاف نبوده اند. 
قرار است از میان افراد متخصص در حوزه 
شهری، ۱۵نفر انتخاب شوند تا این افراد 
به همراه نمایندگانی از شورای ائتلاف، 
اقشار و احزاب بنشینند و بررسی کنند 
و سه برابر ظرفیت شوراها را به یک برابر 
برسانند. مجموعه افراد متخصص شهری، 
احزاب، اقشار و شورای ائتلاف افرادی را 
که برای انتخابات شوراها کاندیدا شدند، 
مورد بررسی قرار می دهند و به مجمع 
عمومی شورای ائتلاف معرفی می کنند. 
بعد از تشکیل مجمع عمومی شهر تهران، 
افرادی برای حضور در لیست شورای 
شهر تهران معرفی می شوند و پس از آن 
فرآیند بررسی مصادیق جهت تنظیم 
و تدوین لیست انتخابات شوراها آغاز 
خواهد شد. فعلا  برخی افراد خودشان را 
به شورای ائتلاف معرفی کردند، عده ای 
هم نام نویسی کرده تا بعدا خود را معرفی 

کنند.

تکمیل   زیرساخت ها 
اولویت دولت است

سخنگوی دولت گفت: ما در سال ۹۹ 
فقط ۱۰ درصد درآمد ارزی داشته ایم که 
به طور متوسط در ۱۵سال گذشته تامین 
شده است که با این رقم برنامه های رشد 
و توسعه کشور عقب می ماند؛ بنابراین 
با عقب راندن تحریم ها دنبال تکمیل 
طرح های کشور هستیم. علی ربیعی 
در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه عقب راندن 
تحریم ها یکی از اولویت های دولت است، 
اظهار کرد: تکمیل زیرساخت های کشور، 
یکی دیگر از اولویت های دولت است، 
ملموس  زیرساختی  طرح های  البته 
نیستند، ولی برای تامین اشتغال در آینده 
بسیار موثر هستند. طرح هایی که همین 
اواخر افتتاح شده است موجب افزایش 
تعداد اشتغال در سال آینده می شود. 
سال آینده وضعیت اشتغال بهتری نسبت 
به امسال خواهیم داشت. آثار منفی 
تحریم ها هم در حال از بین رفتن است و 
شوک اولیه تحریم هم پاک شده است. ما 
حل مشکلات معیشتی را از طریق کنترل 
قیمت ها و کاهش تورم و افزایش قدرت 
خرید خانوار انجام می دهیم و سیاست 
همسان سازی حقوق ها را هم در سال 
آینده ادامه خواهیم داد. من معتقدم هر 
چه تحریم ها عقب رانده شود، قیمت ارز 

متعادل تر و نابسامانی ها کمتر می شود.
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مشکل ما نبود   نظارت است

رئــیس مجلــس گفت: بدانید از پیروزی 
و قبل از پیروزی انقلاب تا امروز حرکت هایی 
که مبتنی بر سنت های الهی و با حضور مردم 
باشد، بدون استثنا موفق بوده و هر کجا مردم 
از صحنه ها خواسته و ناخواسته حذف شده اند 
در حل آن همیشه ناموفق بوده ایم. محمدباقر 
قالیباف در مراسم واگذاری ۳۵۲ واحد مسکونی 
به مددجویان کمیته امداد تصریح کرد: باید به 
این موضوع توجه کنیم که هرچقدر بنده و 
امثال بنده در حاکمیت و کمیته امداد تلاش 
کنند، خانواده کمیته امداد و مددجویان کاهش 
می یابند. ما در مجــلس شــورای اسلامی در 
بودجه ۱۴۰۰رویکرد های مشخص و روشنی 
داشته ایم و مصمم در این مسیر گام برداشته ایم، 
اما باید اذعان کنم در اصلاح ساختار بودجه 
گام اساسی برداشته نشده و راضی نیستیم، 
مثلا در حوزه سلامت بسیار دقیق، شفاف و 
مشخص گام برداشته ایم و در حوزه معیشت 
نیز گام جدی برداشته شده است. باید اعلام 
کنیم که از مشکلات ما در کشور پول و نبود 
 امکانات نیست؛ بلکه نبود نظارت است، در 
حوزه مسکن، اشتغال و فقرزدایی و مستمری 
از کمیته امداد توقع داریم و ۳۵هزار میلیارد 
تومان در بودجه ۱۴۰۰ برای کمیته امداد در 

نظر گرفته شده است.

آرمان ملی: رئیس جمهور صبح دیروز در آخرین جلسه هیات دولت در سال ۱۳۹۹ 
اظهار داشت: امروز شرایط برای شکسته شدن تحریم از هر زمان دیگری آماده تر است. 
آمریکایی ها به صراحت بارها اعلام کرده اند که مسیر دولت قبل غلط بوده و فشار 
حداکثری شکست خورده است و بیان کردند که می خواهیم به مسیر تعهد و برجام 
برگردیم؛ البته گفتن تنها برای ما کافی نیست و ما منتظر عمل هستیم. اهم اظهارات 

حسن روحانی از این قرار است: 
 امروز تاخیر در برداشتن تحریم خیانت است. هر جناح فرد و گروهی حتی اگر 
یک ساعت به هر دلیلی، که امروز فقط دلیل آن انتخابات ۱۴۰۰ است، در برداشته 
شدن تحریم ها سنگ اندازی کند این کار یک خیانت بزرگ به تاریخ و ملت ایران است 
و این ننگ ابدی برای آن جناح و فرد باقی خواهد ماند. تحریم یعنی تضییع حقوق 
مردم و امیدواریم اقلیتی که به دنبال سنگ اندازی در این راه هستند در این ایام مبارک 
ماه شعبان توبه کنند و از این کار خود دست بردارند. شب عید ۱۴۰۰ است و عیدی 
که به مردم می دهند این است که دست از تخریب بردارند و اگر بردارند دولت هم بلد 
است و هم قادر است و هم می تواند به خوبی این تحریم را پایان دهد و این نکته مهمی 

است که بر آن تاکید دارم.
 سال آینده کار بسیار مهمی داریم؛ این کار مهم این است که همه باید برای آن 
دست به دست هم بدهیم و انتخابات باشکوه در سال ۱۴۰۰ را برگزار کنیم و همه 
بدانیم این انتخابات باشکوه تضمینی برای انقلاب ما ، راه ما و کشور ما خواهد بود. و 
ان شاء ا... سال آینده، سال مبارکی برای همه کسانی است که تلاش کرده اند؛ از جمله 
خبرنگاران عزیز و صدا و سیما. ما در این سه سال جنگ اقتصادی از لحاظ سیاسی و 
سیاست خارجی موفقیت های بسیار بزرگی داشته ایم. روز ۳۰ شهریور ۹۹ روز مهمی 
برای تاریخ ما و روز شکست آمریکا در سازمان ملل برای طرح معروف اسنپ بک بود یا 

روز ۲7 مهر روز بسیار بزرگی برای ما یعنی پایان تحریم تسلیحاتی بود.
  در بهمن امسال هم ما در دادگاه لاهه موفقیت بزرگی به دست آوردیم و دادگاه 
صلاحیت خود را برای رسیدگی به دعوی ای که ما علیه آمریکا مطرح کردیم، تایید 
کرد. پیروزی ای که ما در لاهه در سال ۱۹۵۱ )۱۳۳۰( داشتیم دو بار در طول این 
چند سال تکرار کردیم و اینها نشان می دهد در بخش سیاسی و حقوقی کار عظیمی 
به ثمر رساندیم و باید از همه عزیزانی که در این زمینه تلاش کردند تشکر کنیم. 
امیدواریم سال آینده، شاهد پیروزی های بزرگتری باشیم. ما باید از همه عزیزانی 
که برای مبارزه با کرونا جان عزیز خود را از دست داده اند، تشکر کنیم. از کادر درمان 
۲77 نفر از عزیزان در این راه جان سپرده اند و حدود 6۱ هزار نفر از مردم عزیز ما جان 
خود را از دست داده اند که باید به روان پاکشان درود بفرستیم و به خانواده عزیزشان 
تسلیت بگوییم. امیدواریم سال آینده سال بهتری باشد. سال آینده سال آستانه قرن 
پانزدهم، سال آستانه مهار کرونا، سال آستانه پیروزی قاطع ملت ایران در برابر جنگ 
اقتصادی است. ان شاءا ... این سال، سال آستانه یک حرکت خوب اقتصادی و رونق و 

جهش تولید باشد.
  در موضوع کرونا ملت ما با فرهنگ بلند و اطاعت از دستورات دینی و علمی و 
پزشکی و هماهنگی و کمک های مومنانه با وجود اینکه در تحریم و فشار اقتصادی 
بودیم بحمدا... سال خوبی را پشت سر گذاشته اند. شاید اگر کشورمان را با دیگر 

کشورها در مبارزه با کرونا مقایسه کنیم نمره خوب و قابل قبولی بگیریم. در کرونا 
همه کشورها دچار مشکل اقتصادی ، فرهنگی و اجتماعی شده اند. این پاندمی یک 
پاندمی نبود که تنها سلامت را مورد حمله قرار دهد. شغل ، کسب و کار ، اقتصاد، زندگی ، 
رفت وآمد خانوادگی مردم و مدارس و دانشگاه ها همه از طریق این ویروس مورد تهدید 
و حمله قرار گرفتند و البته برای هر یک از اینها برنامه ریزی های خوبی انجام گرفت. 
ما می دانستیم که در برابر کووید ۱۹ کسی ما را یاری نخواهد کرد و اگر بخواهیم برویم 
از کشوری ماسک بخریم، ماسک و ونتیلاتور و تجهیزات پزشکی به ما نخواهند داد و 
حتی در حوزه واکسن می دانستیم که مشکلات فراوانی در نقل و انتقالات پول وجود 
دارد. اما همه این کارها انجام گرفت. ما به مردم عزیزمان که در فشار بودند هم وام یک 
میلیون تومانی دادیم و هم بدهی های مردم در آب، برق و مسائل بانکی را امهال کردیم.

  در بخش واکسن هم برای خرید و هم برای ساخت اقدامات خوبی انجام شد. 
امیدواریم سال آینده واکسن داخلی پاستور، برکت، رازی و فخرا هم در اختیار مردم 
قرار بگیرد. ما حتما سال آینده سال بهتری در کنترل و مهار بیماری خواهیم داشت. 
البته اگر همه دستورالعمل ها و پروتکل ها را رعایت کنیم. در اینجا باید تشکر ویژه ای 
از کادر درمان و شخص وزیر بهداشت بکنم که بار بسیار سنگینی بر دوش داشته اند. 
کار بسیار سختی بود و در میدان جنگ مستقیم در برابر خشم ویروس خطرناکی، که 

جان عزیزان بسیاری را گرفت، حضور داشتند.
که دشمنان برنامه ریزی کرده بودند و در این جنگ اقتصادی مثل جنگ هشت ساله   از سال ۹7 بحث ما دیگر تحریم نبود؛ بلکه ما وارد یک جنگ اقتصادی شدیم 
تنها بودیم؛ اما ملت ایران در این سه سال هم مانند آن 8 سال با همه توان ایستادگی 
کرد. الان در همه کشورها به استثنای چند کشور شاهد رشد منفی اقتصادی هستیم. 
متوسط رشد اقتصادی در جهان منفی ۳/۴ است و حتی در بعضی کشورها از منفی 
۵ تا منفی ۱۰ هم رسیده است. رشد ما هم در سه ماه اول امسال منفی بوده اما تلاش 
بسیار خوبی در سه ماه دوم و سوم انجام شده و نتیجه ۹ ماه رشد ما مثبت شده و الان 
مثبت ۲/۲ است که این رشد قابل قبولی در شرایط تحریم و کروناست و از افتخارات 

ملت و تولیدگران و تیم اقتصادی دولت به حساب می آید.
 یک عده ای شرایط جنگ  را در نظر نمی گیرند و می گویند در آنجا اینطور و اینجا 
اینطور شد، هزار تا کار مثبت انجام می گیرد ولی یک جایی هم نقطه ضعفی پیش 
می آید که همان نقطه ضعف و مشکل را بزرگ می کنند. سیاه نمایی از گناهان بسیار 
بد و زشت در شرایط جنگ در برابر دشمن است. در جنگ در برابر دشمن همه ما باید 
متحد باشیم و کنار هم بایستیم؛ نه اینکه نقطه ضعف کوچکی پیدا کنیم و آن را بزرگ 

و ترویج کنیم و مرتب بر زبان بیاوریم.

سـرمقــاله

سالــی که گذشـت را بدون اغراق می توان سال تداوم بی اعتباری ها 
دانست. اینکه آیا واقعا دولت مستحق این نگرش نزد افکار عمومی است 
یا نه، قابل بحث است. شاید واقعا دولت روحانی مستحق تا این حد 
نباشد. به خصوص کاهش  اعتباری در سال ۹۹، اما صرف نظر از اینکه 
آیا دولت دوازدهم و شخص رئیس جمهور مستحق این امر است یا خیر، 
واقعیت آن است که مقصر اصلی قرار گرفتن در این جایگاه، را خود 
آقای روحانی باید پاسخ دهد. البته صداوسیما، روزنامه های وابسته 
به اصولگرایان تندرو و مجلس یازدهم نیز تا آنجا که می توانستند، به 
این مساله کمک کرده اند. آقای روحانی می توانست با مردم صحبت 
کرده و شانیتی بیشتری برای مردم و خصوصا ۲۴ میلیون نفری که به 
او رای دادند، قائل شود و به آن ها مشکلات، دشواری ها و فشارهایی 
را که دولت با آن روبه رو است در میان بگذارد اما به دلایلی که کمتر 
مورد بحث قرار گرفته و خود آقای روحانی نیز خیلی کمتر حاضر به 
صحبت درباره آن ها شده است، رئیس جمهور سکوت کرد؛ همان 
سکوتی که بعد از انتخابات اردیبهشت ۹6 اختیار کرده است. در نتیجه 
آنچه آقای روحانی می گفت، نوعی گفتاردرمانی بود. آنقدر  تصنعی بود 
که حتی اطرافیان خود او نیز آن را باور نمی کردند، چه برسد به مردم. 
برای مثال این گفته که در سال آینده، دیگر مشکل کرونا را نخواهیم 
داشت و اقتصاد ما مجددا روی پای خود می ایستد، به یک طنز شباهت 
داشت. به واسطه آنکه اقتصاد ایران، حتی قبل از کرونا نیز حال خوسی 
نداشت و کرونا این افول را سرعت بخشید. حتی اگر فرض بگیریم که از 
ابتدای سال آینده، 8۵ میلیون جمعیت ایران به سرعت واکسینه شوند 
و همانند دیگر کشورها در ابتدا کادر درمانی سپس کارمندان دولت 
و وابستگان آنها، سپس اقشار مسن تر جامعه و بعد افرادی که بیمار و 
آسیب پذیر هستند، یعنی همان برنامه ای که کشورهای دیگر نیز اجرا 
کرده اند، در ایران به اجرا دربیاید و به میلیون ها نفر در چند ماه آینده 
واکسن تزریق شود، این چه ارتباطی با اقتصاد ایران پیدا می کند؟ 
بنابراین چرا باید انتظار داشت که اقتصاد ایران دچار جهش شود؟ با 
توجه به اینکه اساسا به واسطه دلایل اقتصادی ما حتی در اوج کرونا 
هم، هیچ وقت قرنطینه ای را که کشورهای دیگر انجام داده اند، انجام 
نداده ایم اما آقای روحانی به راحتی می گویند، واکسن تهیه خواهد شد، 
به مردم تزریق می شود و همه چیز خوب خواهد بود. آقای روحانی به 
گونه ای درباره اقتصاد و خراب نبودن آن صحبت می کند که انسان 
تصور می کند، دو جامعه وجود دارد؛ یکی که در عالم واقعیت است و 
دومی که در ذهن آقای روحانی و همکاران ایشان است. اینها باعث 
شد که نگاه انتقادی مردم، خصوصا رای دهندگان به ایشان، اقشار و 
لایه های تحصیلکرده بیشتر شود. درحالی که آقای روحانی می توانست، 
دستکم بخشی از مشکلات را با مردم در میان بگذارد. آقای روحانی 
حداقـل می توانست به مردم بگوید اگر یکصد تومان درآمد کل کشور 
در سال است، چه مقدار از آن به دست روحانی و قوه مجریه می رسد 
تا او پاسخگو باشد. آقای روحانی حتی این کار را نیز تمام وکمال انجام 
نداد. او می توانست بگوید چه میزان از سیاست خارجی در دست قوه 
مجریه است و بسیاری مسائل دیگر اما آقای روحانی نه تنها حقایق را 
با مردم در میان نگذاشت، حتی تلاش کرد تا به نوعی با مراکز قدرت 
همراهی کنــد. بنابراین ســالی کـه گــذشت را می توان سالی نامید 

که تیر خلاص به شقیقه دولت شلیک شد.

سالی که گذشت

 صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

مدیــرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی در جدیدترین 
صحبت های خود در خصوص اختلافات ایران و آمریکا عنوان 
کرده است که آنها می  خواهند بازگردند اما شماری از مسائل 
وجود دارند که باید شفاف شوند و این امر سخت است اما 
غیرممکن نیست و به راستی توافقی که با ایران صورت گرفته 
محدود است اما اجازه می دهد که نظارت بر فعالیت  های پایه  ای 
را که در حال انجام گیری است حفظ کنیم. او با تاکید بر اینکه 
ایران نیز باید گام هایی بردارد بار دیگر پا را فراتر از تخصص خود 
گذاشته است. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی از زمان 
انتساب و طی سفرهایی که به تهران داشته است هیچ گونه 
نرمشی مبنی بر اینکه خارج از اراده کاخ سفید تصمیم گیری 
کند، از خود نشان نداده است. کاخ سفید تمام مسائل هسته ای، 
پرونده های شورای حکام و موضع گیری های آژانس را مهندسی 
می کند و گروسی نیز نمی تواند در چارچوب اصول بین الملل 
یک تصمیم مستقل و فارغ از فشار آمریکا بگیرد. این در حالی 
است که بسیاری از مقامات آمریکایی به صراحت اذعان کرده اند 
که ترامپ با خروج یکجانبه از برجام، تحریم هایی را به ناحق 
علیه ایران وضع کرده که توپ را در زمین آمریکا قرار داده است. 
جو بایدن نیز بارها گفته بود که پس از پیروزی در انتخابات به 
برجام بازمی گردد اما او نیز به گفته های خود عمل نکرد. آنها 
نیز خود تحت فشار لابی صهیونیستی قرار گرفته اند و به همین 
علت است که تا به امروز نتوانسته اند به صراحت تصمیم گیری 
کنند تا مشکلات برطرف شود و تحریم ها لغو شود. بنابراین در 
این معادله هم آژانس تحت فشار است و هم خود دولت بایدن 
زیر بار یک فشار قرار دارد. برای خروج از این بحران آژانس به 
جای اظهارنظرهای سیاسی باید یک گزارش مستقل و عادلانه 
منتشر کند تا آمریکا را مجاب کند که به تعهدات خود ذیل 
برجام پایبند شود. شرایطی برای این اتفاق کاملا مهیاست تا 
این حد که ایران می تواند به مدیرکل آژانس تضمین بدهد که در 
همان روز لغو تحریم ها، به تعهدات خود عمل خواهد کرد. اینکه 
این واقعیت را نمی خواهند بپذیرند به علت وجود پارادوکس در 
رفتار آنهاست که امروز در صحبت های گروسی نیز قابل مشاهده 
است. آنها فراموش کرده اند که چه کسی اعتماد در این عرصه 
را خدشه دار کرده و به همین علت است که حاضر به برداشتن 
گامی عملی نیستند. این رفتار تناقض آمیز آنها امروز سبب شده 
تا گروسی در صحبت  های خود اشاره داشته باشد که ایران طی 
دو سال گذشته ظرفیت های جدید و مواد هسته  ای انباشته 
است و از این زمان برای تیز کردن مهارت های خود استفاده 
کرده و از تخلفات طرف مقابل هیچ صحبتی به میان نیاورد و 
نگوید که ایران حتی یک سال نیز منتظر ماند و پس از آن از 

تعهدات خود کاست.

آژانس همچنان مستقل نیست

 حسن هانی زاده
 سفیر پیشین ایران در لبنان

 پیام فرمانده کل قوا 
به مناسبت روز پاسدار

فرمانده کل قوا به مناسبت میلاد امام حسین 
علیه السلام و روز پاسدار، پیامی خطاب به فرمانده 
کــل سپـاه صــادر کــردنــد. در متــن پیــام 
حضرت آیت ا...خامنه ای آمده است: سلام مرا به 
همه پاسداران برسانید، ان شاءا... موفق باشید؛ با 

قدرت به فعالیت های شایسته خود ادامه دهید.

آمریکا   اقدام موثری انجام دهد
دبیر شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: 
تا زمانی که آمریکا اقــدام مــوثری در رفع 
تحریم های ظالمانه نکند، اتفاقی رخ نخواهد 
داد. دریابان علی شمخانی، در توییــتر خود 
نوشت: تا زمانی که آمریکا اقدام موثری در رفع 
تحریم های ظالمانه نکند، اتفاقی رخ نخواهد 
داد. بن بست موجود، تاکتیکی و داخلی نیست 

بلکه به »راهبرد مزورانه غرب« مربوط است.

پاسداری سرمشق آزادگی است
معاون اول رئیس جمهور در پیامی فرارسیدن 
سوم شعبــان میلاد امام حسین)ع( و روز 
پاسدار را به ملت ایران و پاسداران انقلاب 
اســلامی تبــریک گفـــت. در متــن پیــام 
اسحاق جهانگیری آمده است: پاسداری که در 
زمانه ما سرمشق های ماندگاری از آزادگی، 
فداکاری، مردم دوستی و عدالت گرایی یافته 
است، نه یک پیشــه که یک وظیفه است. از 
شهیدانی چون سردار سلیمانی عزیز که خود 
را سرباز وطن نامید و فرماندهان شهیدی 
مانند باکری ها، همت و خرازی که شجاعت 
را با فروتنی و خلق نیکو درآمیختند تا پیران و 
نوجوانان شهید بسیجی که ارزش های انسانی 
و اسلامی و ایران دوستانه را در عین گمنامی 
ترویج دادند، همه و همه برای جامعه ما زبان 
معیار در ترسیم شخصیت پاسداریند. امید آنکه 
به یمن این سرمایه معنوی همه پاسداران عزیز 
کماکان نگاهبان »آزادی، استقلال و جمهوری 

اسلامی باشند.«

 بدرود    ای آخرین سال 
سخت قرن!

ادامه از صفحه اول/ در ایـن سال کم نبودند 
استادان و دانشمندان و عالمان و مترجمان و 
کارگردانان و ورزشکارانی که با کرونا یا بی کرونا از 
میان ما رفتند و غم هایمان را انباشته ساختند. در 
این سال در بعد سیاسی شاهد مجلسی تازه نفس 
بودیم ولی خیلی زود روشن شد که وقتی بسیاری از 
نخبگان را از گردونه رقابت ها حذف شدند نتیجه اش 
می شود مجلسی که خیلی زود از رهبر معظم انقلاب 
تذکر گرفت، چراکه تندی و فروگذاشتن ادب هم 
حدی دارد. طرح های ماجراجویانه ولی بی فایده 
یکی از پی دیگری تصویب شدند و هزینه اش 
ماند برای مردمی که با غول گرانی و تورم در نبرد 
بودند. دولت زیر فشار چنین پارلمانی پویایی 
حداقلی خود را هم از دست داد و وقت زیادی 
فقط صرف پاسخگویی به مجلسی کرد که معلوم 
نبود در مخالفت با قوه مجریه کدام مصلحت و 
ضرورت را پیگیری می کند!؟ مدارس و دانشگاه ها 
تعطیل شدند و فرزندانمان از طرق مجازی درس 
خواندند و حسرت شور و شوق کلاس ها و دوستان 
و همکلاسی ها بر دلشان ماند. سینما و هنر و ورزش 
مثل همه بخش های دیگر جامعه تحت تاثیر اوضاع 
نابسامان اقتصادی و بلای طوفان وار کرونا به سختی 
طاقت آوردند و نفس هایشان به شماره افتاد. 
روزنامه ها بی اغراق یکی از سخت ترین دوران 
حیات خود را سپری کردن و با سیلی صورت 
خویش را سرخ نگه داشتند. به هرحال سال سخت 
۹۹ هم روبه پایان است و همه به حق امیدوارند که 
در سال نو از انبوه مشکلات کاسته شود و بهروزی 
و نیکبختی به ایرانیان رو کند. این امیدواری البته 
بدون پشتوانه عملی و تدبیر و گذشت و پشتکار و 
آگاهی و درک متقابل ملت و دولت عملی نخواهد 
شد. کاش قاطبه مسئولان با درک شرایط سخت و 
مشقت بار ولی نعمتان خود به صورتی بی سابقه با 
حداکثر مردم نوازی و دور از شعارمحوری موجبات 
آسایش ملت را فراهم کنند. انتخابات را با سلامت 
کامل و با جذب حداکثر آرای شهروندان و حضور 
همه گرایش های ملتزم به قانون اساسی برگزار 
کنند. اگر همین یک قلم کار بزرگ و سترگ به 
خوبی انجام شود قطعا خون تازه ای در شریان های 
ملت جریان می یابد و چه بسا خلق خدا با سهیم 
شدن جدی در تعیین سرنوشت خود، و زدودن 
تنش از روابط بین المللی و کسب رونق اقتصادی، 
خستگی سال ۹۹ از تنشان زدوده شود. باید به ملت 
امید داد، ثابت کرد که کشور ملک مطلق آنان است 
و مطابق میل و سلیقه ایشان اداره می شود. با این 
امیدها و حق ها به استقبال سال نو می رویم و از نفس 
نمی افتیم تا کشور خویش را آباد و سربلند و شاد و 
مردم رشید خود را مرفه سازیم. این همه در حالی 
اتفاق افتاد که زیر شدیدترین تحریم های اقتصادی 
تاریخ ایران از امکان خرید آسان و معمول ماسک 
هم محروم بود و حالا تحت همین شرایط و در کمال 
تاسف جزء آخرین کشورهایی هستیم که واکسن 
می خریم و هنوز حتی گروه های نخست اولویت دار 
هم به طورکامل واکسینه نشده اند. اما غم های این 
سال به قربانی گرفتن های کرونا ختم نشد و روزی 
چشم باز کردیم و شنیدیم که استاد آواز ایران 
محمدرضا شجریان چشم از جهان فروبست و خیل 
دوستدارانش را غرق در ماتم ساخت، هرچند صدای 

فاخر و معجزه گونه اش جاودان شد.

اخبار کـــوتاه

سخــــن روز 

محمود واعظی:

برداشته شدن تحریم ها ربطی به انتخابات ۱۴۰۰ ندارد
   برداشته شدن تحریم ها باید همراه با عزت و حکمت باشد

آرمان ملی: رئیس دفتر رئیس جمهور در این 
خصوص که برخی از وعده های دولت حسن روحانی 
در زمینه معیشت و رفع تحریم ها عملی نشده و اینکه 
دولت چه پاسخی در این زمینه دارد، اظهار داشت: شما 
وقتی می خواهید وعده ها را ببینید، باید به زمان بیان 
آن هم نگاه کنید. همه این وعده ها برای پیش از آغاز 
جنگ اقتصادی بود و حاضریم درباره همه آن ها بحث 
کنیم و بگوییم تورم تک رقمی شد، رشد کشور مثبت 
شد و پروژه های بزرگ در کشور راه افتاد و قیمت ارز 
پایین آمد. اینها مواردی است که در زمانی که جنگ 
اقتصادی نداشتیم، محقق شد. محمود واعظی گفت:  آیا 
ما باعث جنگ اقتصادی شدیم یا یک رئیس جمهوری 
دیوانه که در آمریکا بر سر کار آمد و همه دنیا را به 
هم ریخت و با تحریک و فرمان صهیونیست ها فشار 
حداکثری بر ایران آورد؟ وی با یادآوری محکومیت 
تحریم ها از سوی برخی مقامات آمریکا، افزود: ادبیات 
آنان با گذشته فرق کرده و به دنبال حل مسائل خود 
با ایران هستند. ملت ما فشار بسیاری تحمل کرد، اما 
امروز بهاری در پیش داریم که می تواند بسیاری از 
مشکلات ما را با سربلندی حل کند. واعظی در مورد 
اینکه آیا احیای برجام به برگزاری انتخابات در ایران 
مرتبط است، اظهار کرد: موضوع برداشتن تحریم ها 
هیچ ارتباطی به انتخابات ۱۴۰۰ نباید داشته باشد. 

تحریم از روز اول ظلمی بود که به ملت ایران شد و اگر 
بتوانیم یک روز یا یک ساعت زودتر هم تحریم ها را 
برداریم این کار را می کنیم. البته تحریم ها باید با عزت 
و حکمت برداشته شود و به گونه ای برنامه ریزی کنیم 
که این کار همراه با مقاومتی باشد که مردم داشتند تا 
نشکنند و سیاست دولت هم همین است و با قدرت آن 
را دنبال می کند. پس برداشته شدن تحریم ها ربطی 
به انتخابات ندارد. وی تأکید کرد: دولت آینده از نظر 
خدمت رسانی به مردم ادامه دولت فعلی است. اعضای 
این دولت از رئیس جمهوری تا وزرا بعد از پایان دوره 
و اتمام مسئولیت خود همه افتخارشان این است که 
بتوانند در حل مشکلات مردم کمکی بکنند. رئیس  
دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه ما مثل کشورهای 
دیگر نیستیم که یک دولت علیه دولت دیگر باشد، 
تصریح کرد: ما افتخارمان این است که دولت بعدی را  
بدون تحریم و با واکسیناسیون وسیع و اینکه بتوانیم 
فضای کرونایی کشور را کنترل کنیم، به مسئولان 
آینده تحویل دهیم. واعظی درباره اینکه مذاکره 
دوجانبه ای میان ایران و آمریکا در ماه های اخیر انجام 
شده یا نه، بیان کرد: ما با آمریکا مذاکره دوجانبه ای در 
مدت اخیر نداشته ایم. از زمانی که آقای بایدن بر سر 
کار آمده، بنای مذاکره دوجانبه ای الان شکل نگرفته و 
چیزهایی که گفته می شود صحیح نیست. اما همیشه 

کانال هایی در اروپا بوده اند که پیغام می آوردند. مثل 
سوئیس که کانال رسمی و علنی است. وی یادآور 
شد: پس طبیعی است که درباره برجام همه مسائل 
و برداشتن تحریم ها را نمی توان از طریق تبلیغات و 
مصاحبه ها انجام داد. طبیعی است که برخی از مطالب 
را برای ما می فرستند که مطلع باشیم و این وجود دارد. 
رئیس دفتر رئیس جمهور درباره اینکه تکلیف یک 
میلیارد دلاری که قرار بود کره جنوبی آزاد کند چه 
شد، اظهار کرد: ما از ابتدا یک حرف داشتیم و آن هم 
روشن است. این پول هیچ ارتباطی به آمریکا ندارد، 
اینکه دولت ترامپ این پول را مسدود کرده یک کار 
خلاف قانون و انسان دوستی است و الان هم تصور 
می کنیم که ارتباطی به آنان ندارد. دولت کره جنوبی 
در قبال این پول مسئول است. ما هشدارهای لازم را به 
آنان داده ایم و قطعا اگر ببینیم بیشتر از این دارند کار 
را عقب می اندازند ما با روش های دیگر و از جمله روش 
حقوقی آن را دنبال می کنیم. واعظی در این خصوص 
که آیا ایران به پیشنهاد گام های هماهنگ با آمریکا 
برای بازگشت به برجام نظر مثبتی دارد، گفت: هنوز 
که پیشنهادی برای ما نیامده است و ما باید خودمان 
ببینیم شرایط از نظر عملی چقدر در آنچه آمریکایی ها 
برای بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها اعلام 

کرده اند، جدی است.

»آرمان ملی« از نامزدهای احتمالی انتخابات گزارش می دهد:

بازارِ داغ نامزدهاي انتخابات
   فائزه هاشمی: قطعا رد صلاحیت می شوم

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: آخرین روز کاری سال ۹۹ همراه با اتفاقات 
بسیاری بود؛ اما شاید مهم ترین یا عجیب ترین رویداد آن، اعلام آمادگی تعداد زیادی از 
چهره های اصلاح طلب و اصولگرا برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری بود؛ فائزه 
هاشمی، محسن مهرعلیزاده و ۵ عضو حزب موتلفه. درحالی که دعوت از افراد دیگری نیز 

برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری انجام گرفت.
 در جبهه اصلاحات

در حالی که بسیاری از چهره های اصلاح طلب مانند محمدعلی افشانی، مصطفی 
کواکبیان، علی مطهری و محسن رهامی نامزدی خود را در انتخابات ااعلام کرده اند و 
چهره های اصلاح طلبی مانند آیت ا... سید حسن خمینی، محمدجواد ظریف، محمدرضا 
عارف، مسعود پزشکیان، محسن هاشمی و بسیاری افراد دیگر نیز گزینه محتمل نامزدی 
در انتخابات هستند، امروز فائزه هاشمی، فرزند آیت ا... هاشمی رفسنجانی نیز نامزدی 
نمادین خود را در انتخابات اعلام کرد. هاشمی در گفت وگویی تصریح کرد: »از آنجایی که 
من سابقه  زندان، پرونده و حکم دارم قطعا رد صلاحیت می شوم. وقتی برای تدریس در 
دانشگاه با صدتا دانشجو تحملم نکردند، معلوم است وضعیتم در شورای نگهبان و به عنوان 
کاندیدای ریاست جمهوری به چه شکل است؛ اما از آنجایی که اعتقادم به ثبت نام زنان 
در انتخابات است اگر لازم باشد این کار را به صورت نمادین انجام خواهم داد، فقط برای 
ثبت نام، نه ادامه  ماجرا، چون با شرایط فعلی بنای ورود به انتخابات حتی برای رأی دادن 
را ندارم.« نامزدی نمادین یک زن در انتخابات یادآور اقدام مرحوم اعظم طالقانی است. 

هرچند این دو اقدام به احتمال زیاد علل متفاوتی دارند.
  موتلفه از اصولگرایان پیشی گرفت

در جبهــه اصــولگرایان نیز تعــدد نامزد مشــاهده می شــود و چهــره هایی ماننــد 
عزت ا... ضرغامی و سردار سعید محمد اعلام نامزدی کرده اند. سردار سعید دهقان نیز 
شاید در همین گروه دسته بندی شود. همچنین افرادی مانند محسن رضایی، محمدباقر 
قالیباف، علی لاریجانی، سید ابراهیم رئیسی و برخی افراد کمتر شناخته شده دیگر، 
گزینه های احتمالی برای نامزدی در انتخابات هستند که حالا افراد دیگری نیز به جمع 
آنان اضافه شده اند. روز گذشته حزب موتلفه اسلامی در بیانیه ای اعلام کرد: »تیم نامزدهای 
در تراز ریاست جمهوری شامل شخصیت هایی چون آقایــان دکتر اسدا... بادامچیــان، 

مهندس سید مصطفی میرسلیم، دکتر محمد حسین نیکنام، مهندس حسین انواری و 
حمیدرضا ترقی هستند که جملگی مورد اعتماد ملت و بزرگان روحانی و ملی اند و از بین 
آنان متعاقبا نامزد واحد معرفی خواهد شد. این نیروهای ارزشمند دارای تخصص های لازم 
و تجربیات کافی بوده و هر یک از آنان برنامه های اقدامی و عملی برای حل مشکلات مردم 
و پیشرفت کشور و تعامل با همه نیروهای علاقه مند به خدمت به میهن، ملت و نظام را در 
دستور کار خود دارند.« در این میان شاید بتوان بر صحبت های ضرغامی مبنی بر اینکه 

یک مینی بوس نامزد انتخاباتی داریم، صحه گذاشت.
  نامزد دیگر اصلاحات

در این میان چهره اصلاح طلب دیگری که نامزدی خود را در انتخابات اعلام کرده، 
محسن مهرعلیزاده فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو کابینه دولت اصلاحات است. روزنامه 
مستقل نوشت: »محسن مهرعلیزاده از فعالان اقتصادی و سیاسی اصلاح طلبان، در مشهد 
اعلام کرده است که در انتخابات ریاست جمهوری شرکت خواهد کرد. مهرعلیزاده در 
جلسه ای که با برخی اعضای مجمع روحانیون مبارز داشته، کاندیداتوری اش را اعلام 
کرده است.« با این حساب تعداد نامزدهای جریان اصلاحات از قبل نیز بیشتر خواهد شد.

  پزشکیان نامزد اصلاح طلبان می شود؟
در همین راستا روز گذشته عباس سلیمی نمین تحلیلگر سیاسی اصولگرا در گفت وگو 
با نامه نیوز درباره برخی نامزدهای احتمالی انتخابات اظهار کرد: »آقای مسعود پزشکیان 
نامزد اصلاح طلبان می شود. او ضمن آنکه اصلاح طلب است، وزانت سیاسی دارد و در 
8 سال گذشته انتقادهایی را متوجه نوع مدیریت دولت آقای روحانی کرده است. به 
عبارت دیگر خودش را برای دولت فعلی هزینه نکرده است. البته شاید برخی بگویند 
محمدجواد ظریف مورد توجه اصلاح طلبان است، اما خود او تمایلی به کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری ندارد. ضمن آنکه شخصیت شکننده ای است، یعنی خیلی 
در فراز ونشیب های سیاسی نمی تواند صلابت و استحکام خودش را حفظ کند و به هم 
می ریزد. همان تاکتیکی که در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹6 به کار گرفته شد تا 
نامزد اصلی جریان اصلاحات بتواند از شانس بالاتری برای پیروزی برخوردار شود، همین 
تاکتیک الان نیز دارد به کار گرفته می شود. یعنی آقای جهانگیری نه برای کسب رأی بلکه 

برای تطهیر یک جریان می خواهد به صحنه بیاید.«

رئیس جمهور:

 خیانت کنندگان 
به برداشته نشدن تحریم ها توبه کنند


